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Summary

The 23rd Revolution, 1952 is considered the real reason, which helped the farmer stand on the theater stage, showing his problems and issues . Indeed, the law of the agricultural reform, decreed on September 9th , 1952 , had the great effect on directing the playwrights' attention towards expressing the farmer's problems and issues and this obviously appeared.

Though the several texts of plays which written after the revolution and continued till 1975, the beginning of the economical opening-which was the real reason for turning the playwrights from writing about the farmer's problems and issues.

So, there weren't any new texts of plays', showing the farmer , life and his new problems and issues after 1975 .

Hence, the researcher felt of the need to do a research study about the character of the farmer, his problems and his issues through the texts of the plays which were written from 1952 to the end of 1974 to know how the playwrights spoke about this character, its merits and issues.

The importance of the study:

1. The importance of the study results from the rare studies concerning the issues of the farmers in the theatre.

2. The importance of the study results from the fact that the theatre is the high means of communication which shows the problems and issues of the Egyptian, farmer.

The aims of the study:

1. This study aims at knowing the positive and negative merits of the

farmer’s character as it appeared in the texts of the Egyptian theatre.

2. This study aims at knowing the most important and issues which the

farmers suffer from.

The questions of the study:

1. What are the positive and negative merits of the farmer's character as it appeared in the texts of the Egyptian theatre?

2. What are the most important problems and issues, which the farmer suffer from?

The type of the study:

This research belongs to the descriptive researches.

The used method:

This study depends of historical method, the descriptive method and the analysis of the content.

The tools of the study:

The form of the content analysis.

The sample of the study:

A set of texts of plays which spoke about the farmer's problems and issues from 1952 to the end of 1975.

The concepts of the study:

The character: is one of those, which live dramatic incidents in the written play on the theatre in the pictures of actors. And it can be an abstract character moving with the incident, but doesn't appear on the stage, or it can be a mere symbol which plays a role in the story such as,  a house , an orchard or a country .

The farmer: is the character who adapts fanning as a means of earning

his living and depends mainly on it in his life .

Conclusions of the study

1. The personality of the farmer belongs to the world of males from the gender side as men considered as the most long live category representing the personality.

2. The personality of the farmer suffered form in justice, poverty, illiteracy, illness, absence of awareness and isolation.

3. The personality of the farmer signifies the qualities of goodness, kindness, satisfaction, positively and struggle.

4. The personality of the farmer represents (be longs to) a poor social class, although he is interested in reproducing a large number of children to help him in the cultivation matters.

5. The helping personalities in drama bears the responsibility of advocating (defensing) the case of drama.

ملخص الدراسة 

مقدمة:
تعتبر ثورة 23 يوليو 1952 السبب الحقيقي وراء وقوف الفلاح فوق خشبة المسرح وطرح مشاكله وقضاياه . فقد كان لقانون الإصلاح الزراعي الذي صدر في 9 سبتمبر 1952م أبلغ الأثر في توجيه اهتمام كتاب المسرحية نحو التعبير عن مشاكل وقضايا الفلاح . وقد ظهر ذلك بوضوح من خلال النصوص المسرحية العديدة التي جاءت بعد الثورة واستمرت حتى عام 1975، بداية الانفتاح الاقتصادي ، الذي كان السبب الحقيقي أيضاً وراء تحول الكتاب المسرحيين عن تناول مشاكل وقضايا الفلاح . وبعد هذا التاريخ لم تظهر أي نصوص مسرحية جديدة تعالج المشاكل والقضايا الجديدة التي طرأت على حياة الفلاح في المجتمع المصري . 

ولذلك شعر الباحث بالحاجة إلى ضرورة إجراء دراسة تتناول شخصية الفلاح وقضاياه من خلال النصوص المسرحية التي كتبت منذ عام 1952م وحتى نهاية عام 1975م لمعرفة كيف تناول الكتاب المسرحيون هذه الشخصية وسماتها وقضاياها .

ولذلك فإن مشكلة البحث تتمثل في التعرف على شخصية الفلاح في المسرح المصري من خلال الدراسة التحليلية .

· أهمية الدراسة : 

1- تستمد الدراسة أهميتها من ندرة الدراسات المتعلقة بقضايا الفلاح في المسرح المصري .

2- تستمد الدراسة أهميتها من كون المسرح وسيلة اتصال ثقافية راقية تعرف مشكلات الفلاح المصري وقضاياه الماسة .

· أهداف الدراسة : 

1- تهدف الدراسة إلى التعرف على السمات الإيجابية والسلبية لشخصية الفلاح كما ظهرت في نصوص المسرح المصري .

2- تهدف الدراسة إلى التعرف على أهم المشاكل والقضايا التي يعاني منها الفلاح كما ظهرت في نصوص المسرح المصري .

· تساؤلات الدراسة : 

1- ما هي السمات الإيجابية والسلبية لشخصية الفلاح كما ظهرت في نصوص المسرح المصري؟

2- ما هي أهم المشاكل والقضايا التي يعاني منها الفلاح ؟ 

· حدود الدراسة:

تتحدد الفترة الزمنية للدراسة من عام 1952م وحتى نهاية عام 1975م 

· نوع الدراسة : 

تنتمي هذه الدراسة إلى البحوث الوصفية  

· أدوات الدراسة : 

استمارة تحليل المضمون 

· عينة الدراسة : 

مجموعة من النصوص المسرحية التي تناولت مشاكل وقضايا الفلاح في الفترة من عام 1952 وحتى نهاية عام 1975.

· مفاهيم الدراسة : 

(الشخصية )

هو الواحد من الذين يؤدون الأحداث الدرامية في المسرحية المكتوبة أو على المسرح في صورة الممثلين . كما قد تكون هناك شخصية معنوية تتحرك مع الأحداث ولا تظهر فوق خشبة التمثيل ، فقد يكون هناك أيضاً رمز مجسد يلعب دوراً في القصة كمنزل أو بستان أو قرية أو غير ذلك . 

(الفلاح)

هو الشخص الذي يتخذ من الزراعة وسيلة لكسب العيش ويعتمد أساساً عليها في حياته .

· نتائج الدراسة : 

1- تنتمي شخصية الفلاح إلى الطبقة الاجتماعية الفقيرة . وأنه على الرغم من ذلك فهو حريص على الزواج المبكر وإنجاب عدد كبير من الأولاد ليكونوا عونا له في أمور الزراعة والحياة.

2- تتمتع شخصية الفلاح بصفات الخير والطيبة والرضا والقناعة والإيجابية والكفاح . 

3- عانت شخصية الفلاح من الظلم والفقر والجهل والمرض وغياب الوعي والعزلة . 

4- حملت الشخصيات المساعدة في الدراما الفلاحية مسئولية وعبء التعبير عن قضايا الدراما . 

5- تنتسب شخصية الفلاح إلى عالم الذكور من حيث الجنس . ويعتبر الرجال هم أكبر الفئات العمرية تمثيلاً لشخصية الفلاح في الدراما ، كما عانت شخصية الفلاح من مجموعة من الأمراض والعاهات .
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